

اخبار مرکز اجتهاد

**IJTIHAD CENTER
NEWS**



Ijtihad Center Participates in the Fourth International Conference on Arab, Islamic, and Western Contexts, 12-13 December, 2024

The Research Group on Communication, Culture, and Science (HUM752) at the University of Seville, in collaboration with University of Cádiz and Egregius Conferences, is organizing the Fourth International Conference on Arab, Islamic, and Western Contexts under the theme: "Cultural Narratives in the Post-Gaza Era: Towards a Geopolitics of East-West Discourse." The conference will take place on December 12 and 13, 2024, as part of the CIMAR project, which regularly holds conferences and seminars focusing on the Arab world.

We are pleased to announce that the Ijtihad Center for Studies and Training in Belgium is collaborating in this important international conference alongside esteemed academic institutions and research centers. This collaboration is particularly significant during such a sensitive period in the history of the Arab and Islamic world, Europe, and the West. For more details, please visit the conference website at the link below:

<https://cimar.org.es/en/presentacion/>



مركز اجتهاد متعاوننا في المؤتمر الدولي الرابع حول السياقات العربية والإسلامية والغربية

تنظم مجموعة الأبحاث حول الاتصال والثقافة والعلوم (HUM752) بجامعة إشبيلية بالتعاون مع جامعة قادس ومؤتمرات إيجريوس، المؤتمر الدولي الرابع حول السياقات العربية والإسلامية والغربية، حول موضوع: "السرديات الثقافية في عصر ما بعد غزة: نحو جيوسياسية لخطاب الشرق والغرب"، وذلك يومي 12 و13 ديسمبر 2024. ويندرج هذا المؤتمر في إطار مشروع (CIMAR) الذي تتمحور مؤتمراته وندواته حول العالم العربي.

وقد جاء تنظيم المؤتمر الرابع في ظل الصراع الذي تشهده منطقة الشرق الأوسط، بما في ذلك الحرب على غزة وفلسطين، والتي أصبحت تشكل نقطة تحول في العلاقات بين العالم العربي والإسلامي والغرب، ما أحدث تأثيرا عميقا على الخطاب الثقافي التي ينتجها الجانبان. ويؤدي هذا التطور إلى إعادة تشكيل السرديات والتصورات المتبادلة، ما يعكس التغيرات الجيوسياسية في الشرق الأوسط ويقدم وجهات نظر جديدة لمستقبل العلاقات بين الثقافات.

ويسعدنا كثيرا أن يكون مركز اجتهاد للدراسات والتكوين في بلجيكا من المتعاونين في هذا المؤتمر الدولي ذي الأهمية البالغة إلى جانب مراكز ومؤسسات وازنة، لاسيما في هذه المرحلة الحساسة من تاريخ العالم العربي والإسلامي والأوروبي والغربي على حد سواء.

ولمزيد من المعلومات، يمكن الاطلاع على صفحة المؤتمر عبر الرابط أدناه:

<https://cimar.org.es/en/presentacion/>

Series of Interactive Scientific Seminars on the Contexts of Islam in Europe

The Ijtihad Center for Studies and Training in Belgium has launched a series of interactive scientific seminars addressing the European and Western contexts in which Muslims live. These events bring together researchers and specialists from various European and Islamic universities and research centers. During the first half of the academic year 2024-2025, four seminars were organized, attracting a broad audience of students, researchers, and interested participants from European, Arab, and Islamic countries. The details of the seminars are as follows:

• FIRST SEMINAR:

Topic: *The Current Situation of Muslims in Europe and the West and the Need for an Internal Islamic Approach*

Date: September 21, 2024

Speakers: Mohamed Hashas (Italy), Mimoune Daoudi (Morocco), Mohammed Dahiri (Spain), Mustafa Attia Jumaa (Kuwait)

Moderator: Tijani Boulaouali (Belgium)



• SECOND SEMINAR:

Topic: *Islam in the German Context*

Date: October 11, 2024

Speakers: Abdassamad El Yazidi (Germany), Mohammed Assila (Germany), Amr Alshaer (Egypt)

Moderator: Ashraf Laarousi (Morocco)

• THIRD SEMINAR:

Topic: *Islam in the Perspective of German Orientalist Studies*

Date: November 9, 2024

Speakers: Abdelmalek Hibaoui (Germany), Redouane Daoui (Morocco), Tijani Boulaouali (Belgium)

Moderator: Abdallah Laassiri (Morocco)

• FOURTH SEMINAR:

Topic: *Islam and Muslims in the French Context: Roots and Historical Extension*

Date: December 7, 2024

Speakers: Badrane Benlahcene (Qatar), Moussa Marghich (France), Youssef Nouiouar (France/Morocco)

Moderator: Sabine El Bakkali (Morocco)



سلسلة الندوات العلمية التفاعلية حول سياقات الإسلام في أوروبا

أطلق مركز اجتهاد للدراسات والتكوين في بلجيكا سلسلة من الندوات العلمية التفاعلية حول السياقات الأوروبية والغربية التي يعيش فيها المسلمون. يشارك فيها باحثون ومتخصصون من مختلف الجامعات والمراكز البحثية الأوروبية والإسلامية. وقد تم تنظيم أربع ندوات في النصف الأول من العام الأكاديمي 2024-2025، تابعها جمهور عريض من الطلبة والباحثين والمهتمين من مختلف البلدان الأوروبية والعربية والإسلامية. وتتحدد هذه الندوات كما يلي:

■ الندوة الأولى:

الموضوع: راهن المسلمين في أوروبا والغرب والحاجة إلى مقاربة إسلامية داخلية

التاريخ: 21 سبتمبر 2024

المتحدثون: محمد حصص (إيطاليا)، ميمون داودي (المغرب)، محمد ظهيري

(إسبانيا)، مصطفى جمعة عطية (الكويت)

التسيير: التجاني بولعوالي (بلجيكا)



■ الندوة الثانية:

الموضوع: الإسلام في السياق الألماني

التاريخ: 11 أكتوبر 2024

المتحدثون: عبد الصمد اليزيدي (ألمانيا)، محمد عسيلة (ألمانيا)، عمرو الشاعر (مصر)

التسيير: لعروصي (المغرب)



■ الندوة الثالثة:

الموضوع: الإسلام في منظور الدراسات الاستشرافية الألمانية

التاريخ: 9 نوفمبر 2024

المتحدثون: عبد الملك هيباوي (ألمانيا)، رضوان ضاوي (المغرب)، التجاني بولعوالي (بلجيكا)

التسيير: عبد الله عسييري (المغرب)



■ الندوة الرابعة:

الموضوع: الإسلام والمسلمون في السياق الفرنسي: الجذور والامتداد التاريخي

التاريخ: 7 ديسمبر 2024

المتحدثون: بدران بن لحسن (قطر)، موسى مرغيش (فرنسا)، يوسف نويوار

(فرنسا - المغرب)،

التسيير: صابرين البقالي (المغرب)

